
gyobb évi átlag-vastagsági növekedés igen bíztató jel ahhoz, hogy nyárterüle
teink növeléséhez nagykiterjedésű ipari nyárasok létesítésével homokterületein
ken is hozzá tudunk majd járulni. 

Gazdaságossági szempontok is alátámasztják a homoki ipari nyárasok lét
jogosultságát. A homoki nyárültetvények értékmérlegének előkalkulációját a 
4. és 5. táblázatban vezettem le. 

A z egy évre tervezett tiszta jövedelemre csak abban az esetben számít
hatunk, ha a tervezett agrotechnológiai és táperőgazdálkodási előírásoknak 
eleget teszünk. 

M. UIUMOH : y P A B H E H H E n E C M A H b l X M E C T O n P O H 3 P A C T A H H t l n P H n O M O U Í H n j l A H -
TA>KEfl C r j t y E O K H M E y P E H H E M . 

MexaHH3auHj i j iecoxo3HíícT3eHHbix paöoT Ha 6o/it>uinx nnomaanx TpeöyeT co3AaHH« OAHopoaHbix 
Haca>KAeHHH. n o a T O M y aBTop HCKan TaKoíí c n o c o ő , npw noiwomH KOToporo MO>KHO ypaBHHTb M e c r o n p o H 3 -
pacTaHMe, M03aHHH0 H3MeHjnomeecíi BcneACTBue pa3jiMMH0H TOJimHHbi CSÍOH n e c K a . OnbiTbi nocaflKH Tonojiew 
MeTOAOM r n y ö O K o r o öypeHHfl c npuMeHeHHe.w KyjibTHBapa , , 1 — 2 1 4 " , a TaK>Ke HaB03a H MHHepajibHoro y f loö -
peHHH nOflTBepWflaiOT B03MO>KHOCTb ypaBHeHHH MeCT0np0H3paCTaHHÍÍ, KaK B ÖHOJIOrHHeCKOM, TaK H B 3KOHO-
MtWeCKOM OTHOLUeHHM. 

Simon. M.: D E R A U S G L E I C H V O N S A N D S T A N D O R T S T Y P E N D U R C H T I E F B O H R U N G S P L A N -
T A G E N . 

D i e M e c h a n i s i e r u n g d e r f o r s t l i c h e n A r b e i t e n e r f o r d e r t d i e B e g r ü n d u n g g r o s s í l á c h i g e r h o m o -
g e n e r B e s t a n d e . V e r f . s u c h t e d a h e r e i n V e r f a h r e n z u r V e r e i n h e i t l i c h u n g d e s S t a n d o r t s a n s o l -
c h e n S t e l l e n , w o d i e s e r i n f o l g e d e r D e c k s a n d s c h i c h t , d e r é n M a e h t i g k e i t i n n e r h a l b e i n i g e r M é t e r 
s c h w a n k t , m o s a i k a r t i g v e r s c h í e d e n i s t . D i e V e r s u c h e m i t d e r P f l a n z u n g d e r W i r t s c h a f t s s o r t e 
' I — 2 1 4 ' i n T i e f b o h r l ö c h e r s o w i e m i t d e r A n w e n d u n g v o n m i n e r a l i s c h e m D ü n g e r b e s t á t i g e n in 
b i o l o g i s c h e r u n d ö k o n o m i s c h e r B e z i e h u n g d i e M ö g l i c h k e i t e i n e s S t a n d o r t s a u s g i e i e h s . 

Tapasztalatok az 1961 évi VII. tv. végrehajtása során 
K O Z M A F E R E N C 

A VII. tv. végrehajtásában eltelt hónapok alatt számos probléma merült fel. Ez 
a feladat újszerű, sajátos voltából adódott, mert ehhez hasonló munkával még egyi
künk sem foglalkozott. Most, bizonyos gyakorlatban eltelt idő után néhány gondo
latot szeretnék felvetni, amelyek munkám során merültek fel. Mondanivalómat nem 
pontszerűen, hanem tartalmilag három témakörben foglalnám össze: 

1. A VII. tv. végrehajtásáról általában. 
2 . A munka gyakorlati tapasztalatai. 
3. A feladat elvégzésének szakmai és gazdasági vonatkozásai. 
A VII. tv. végrehajtása során alakuló bizottságokban a felelős szakembert az 

OEF erdőrendezőségei biztosítják. A feladat súlya tehát az erdőrendezőségek vál
lán nyugszik. Az a tény azonban, hogy saját szakterületünkön a szocializmus épí
tésének egy mozzanatát hajtjuk végre, nagy hatóerő. Feladatunk végrehajtása az 
erdőbirtokossági társulatok felszámolásának jóváhagyása után kezdődik. A társula
tok felszámolása szükségszerű volt. 

A mezőgazdaság szocialista átszervezése hazánkban befejeződött. Egy közigaz
gatási egységben általában egy gazdasági egység (termelőszövetkezet) jött létre. En
nek tagsága közös célokért, közös erővel küzd és a megtermelt javakból mindenki 
munkája után részesedik. A z erdőbirtokossági erdő javaiból azonban csak a társu
lat tagjai részesültek. A termelőszövetkezet erdőbirtokosságon kívüli tagjai ebből 
kimaradtak. Élesebbé tette a kérdést, hogy fáról, tehát mindenki számára nélkü
lözhetetlen, keresett nyersanyagról van szó, amellyel országos viszonylatban is a 
szükségesnél jóval kevesebbel rendelkezünk. Az így keletkezett ellentmondás meg
oldást követelt. 

A mezőgazdaság nagyüzemi átszervezése után szinte természetes következmény
ként jelentkezett, hogy az erdőgazdálkodást is nagyüzemi alapokra kell helyezni. 
J3zt ilyen értelemben írja elő az országgyűlés által elfogadott, erdőkről és vadgaz-



dálkodásról szóló 1961. évi VII. törvény. Ennek végrehajtását két tényező: a terü
leti és használati viszonyok rendezésének variálásával érhetjük el. 

A rendezés során termelőszövetkezeteink használatába tekintélyes nagyságú 
erdőterületek kerülnek. Ez Somogy megyében kb. 50 000—60 000 kh. A z erdők ke
zelési és használati viszonyainak rendezése tehát az egész népgazdaságot érintő kér
dés. Nem titok, hogy szakembereink egy része bizonyos várakozással tekint ezekre 
a területekre, amit az erdő nagyfokú szeretetével magyarázhatunk, párosulva a 
népgazdaság érdekeinek ugyanilyen vonatkozású szem előtt tartásával. Próbáljuk 
közelebbről megnézni ezt a kérdést. Az ide vonatkozó általános tapasztalataim sze
rint somogyi viszonylatban a volt erdőbirtokossági erdők állapota jónak mondható. 
Termőhelyi azonosság esetén semmivel sem maradnak el az állami erdők mögött a 
kezeltségi fok és általában az erdők értékét meghatározó főbb tényezők (kor, fafaj
összetétel, sűrűség stb.) szempontjából. Az erdőnél a pillanatnyi állapot hosszú év
tizedekre visszamenőleg híven tükrözi az ember munkájának kezenyomát. Az át
adott erdők használói ugyanazok az emberek lesznek, mint azelőtt, tehát az általuk 
fenntartott erdőterületek jelenlegi értékelése alapján további pozitív ténykedésüket 
joggal feltételezhetjük. A szakmai irányításban nyújt közvetlen segítséget az erdő
gazdaságoknál működő szakirányítási csoport. A nagy szakember-szükséglet miatt 
az első időkben nehéz lesz a termelőszövetkezetekben a meghatározott terület után 
előírt képzettségű munkaerőket mindenhol biztosítani. A szakirányítási csoport első 
feladata, hogy a területi számbavétel után gazdasági egységenként „biológiai" szám
bavételt is végezzen. A fatermelés mozzanatainak irányításához feltétlenül szüksé
ges a korosztály-viszonyokra, a véghasználati besorolásokra, az előhasználatok gya
koriságára és mértékére, a felújítások, telepítések eszközlésére vonatkozó adatok 
megállapítása. A közbirtokossági erdők legnagyobbrészt üzemtervezettek. A megosz
tás utáni területekre ezek az üzemtervek jól felhasználhatók. 

A termelőszövetkezetek a gazdasági és politikai megszilárdulás időszakában 
vannak. Saját gépparkkal és megszervezett munkaerővel rendelkeznek. Bizonyos 
munkafázisok egymás holtszezonjába esnek (pl. kitermelés), így kiegészítik egymást. 
A z erdők kezeléséhez tehát megvannak a feltételek. A szakirányítás hivatott a ta
pasztalatok hiányát áthidalni és felvilágosító munkával köztudatba hozni, hogy az 
erdővel való reális gazdálkodás a bővített szocialista újratermelés alapján, a körül
ményektől függően a termelőszövetkezet egyik jelentős jövedelmi forrása lehet. 
(Pl. Csokonyavisontán a tsz erdőterülete 1500 kh.) Az ország érdeke, hogy összes 
erdőterületeinkből a mindnyájunk számára szükséges nélkülözhetetlen termékeket 
megfelelő állapotban és időben eljuttassuk a népgazdaság vérkeringésébe. Ez nem
csak az erdőgazdaságok elsőrendű feladata, hanem a termelőszövetkezeteké, állami 
gazdaságoké és egyéb szektoroké is. 

A VII. tv. végrehajtása több szerv egybehangolt munkájának eredménye (taná
csok, ÁFTH, erdőrendezőségek, termelőszövetkezetek). Nehéz az egybehangolás, 
ezért fontos az egymásnak adott terminusok pontos betartása, a kapott munkaré
szek átszűrése és gyors továbbítása. Lényeges az érintett szervek előzetes tájékoz
tatása és a későbbi reklamációk elkerülése végett a termelőszövetkezetek alapos 
bevonása az eljárásba. A termelőszövetkezetek vezetői a gazdaságuk, tehát az ott 
élő kis közösség érdekeit képviselik. Okos szóval meg kell magyaráznunk, hogy e b 
ben csak addig lehet elmenni, míg ténykedésünk a nagy közösség, az egész nép
gazdaság érdekeit nem sérti. Munkánk csak így érheti el kitűzött célját. 

A VII. tv. végrehajtását nálunk a VI. tv. végrehajtási eljárásának folytatásával 
oldjuk meg. Első dolog mindig a földnyilvántartási adatok tisztázása és ellenőrzése, 
az eljárás folyamán pedig a legszorosabb kontaktus tartása a VI-os befejezett mun
kájával. Az általános bejárás folyamán előfordul (főleg fás legelőkben), hogy a vég
rehajtási utasítás szerinti (33% záródás fölött) erdőket találunk. Itt a valóságos pil
lanatnyi helyzetnek megfelelően művelési ág változás a helyes javaslat. A VI. és 
Vll-es törvénynek nyilván az a célja, hogy minden földterület olyan rendeltetést 
töltsön be, amellyel a népgazdaság szempontjából a legtöbb és legfontosabb termé
ket produkálja. Másodlagos célja lehet, hogy országos viszonylatban a lehető leg
pontosabban megkapjuk az egyes művelési ágak területeit, mert ezek birtokában, 
összhangban népgazdaságunk jelenlegi és jövőbeni igényeivel, export-import lehe
tőségeivel stb. távlati terveket készíthetünk egyik, vagy másik művelési ág növelésére, 
ül. csökkentésére. Ha ezeket a területeket nem vesszük észre, már eleve hamis ada
tokat szolgáltatunk a fenti elgondolásokhoz. Nem beszélve arról, hogy csak az el
sődleges rendeltetés realitása ad módot szakszerű kezelésre, nyilvántartásra. Ezek
ről a részekről adatlapokat kell készítenünk az illető szektor számára, becsült terü
lettel, ha a rendezésbe nem vontuk be. A terület szembecslésénél biztosabb, ha a 



terepen azonosított pontokhoz viszonyítva az M = 1:10 000 méretarányú munka
térképre az új részt ráskicceljük. Ebben nagy gyakorlatunk van az erdőrészlet-ala
kítások révén. Egyszerű idom esetén léptékkel, nagyon szabálytalan vonalak esetén 
pedig planiméterrel a célnak egészen jól megfelelő adatokat kapunk. 

A VII. tv. végrehajtása során a legfontosabb, leglényegesebb munka az erdőér
tékelés. Ez adja a rendezésbe vont terület súlyozott, I. oszt. értékét, amitől aztán 
az egyes szektoroknak járó területek nagysága függ. A z értékelés' mindig alapos, 
esetleg ismételt helyszíni bejárással folyik. Ez azért szükséges, mert sok a szubjek
tív tényező. A két szélsőség megállapításánál sokat jelenthet az értékelésre alakult 
bizottság helyismerete. A többi állománykép beillesztése e két érték közé már n e m 
okoz nagy nehézséget. 

Tulajdonképpen mik az osztályok? A z adott területen ugyanazon értékű á l lo
mányok összessége. Elméletileg hasonlít az erdőrészlet fogalmához. Minden erdő
részlet más osztályt jelentene, kivéve ahol természetes vagy mesterséges (út, patak 
stb.) vonalak miatt történt a leválasztás, de az ál lományviszonyok ugyanazok. í g y 
azonban túl differenciált, a gyakorlat számára felhasználhatatlan lenne a módszer. 
A z osztály tehát a valóságban erdőrészlet-csoport, azaz közel azonos értékű állomá
nyok összessége. A z osztályok számát és az egyes osztályokon belül az értékhatá
rokat (tűrést) mindig a termőhely és produktuma, a talált állományképek együttes 
behatása szabja meg. Ez a termőhely differenciáltságával párhuzamosan nő. Itt 
Somogyban, ahol az átlagos erdőrészlet kb. 2,8 ha körül van, nehéz az osztályba
sorolás. Már 20—30 cm magasságkülönbség más termőhelyi és állományképet jelent. 
Somogy megye helyenkénti geodéziai feltáratlansága pedig gyakran a területadatok 
labilitását okozza, amelynek tisztázása sok időt elvehet. Gyakorlattal rendelkező 
szakember a vizuális értékelést követően szinte automatikusan észleli a vizsgált ál
lománynál az egyes jellemző tényezőket, vagy azok hiányát és minden nehézség 
nélkül besorolja a területet a megfelelő osztályba. Ha az egyes értékosztályok 
között a százalékérték irreálisan nagy, elméleti osztályt, ill. osztályokat iktathatunk 
közbe, amelyek a valóságban nem léteznek, de az osztályok közötti értékdifferen
ciát a valóságosra csökkentik. 

A z egyes szektoroknak járó területek visszatűzésénél a járó I. oszt. értékekből 
indulunk ki. A z I. oszt. értéket százalékosan felbontjuk úgy, ahogy a valóságban a 
visszatűzés helyén az értékosztályok esnek. A z így kapott értékosztályok egyenként. 
I. oszt. területben vannak. Ezt átszámítjuk valóságos területre. A z összegezés után. 
kapjuk a szektornak járó általános területet, amit a térképen, majd a terepen k i 
tűzünk és állandósítunk. Szabályos idom esetén numerikus úton számíthatjuk az 
egyik adatot (oldalt); teljesen szabálytalan területnél próbálgatással hasítjuk ki az; 
egyes szektoroknak járó részeket. 

Néhány szót az elért eredményekről. A kaposvári erdőrendezőség összesen 263 
községben illetékes elvégezni a rendezést. A z első évben 134 községgel végzett, egy 
műszaki dolgozóra 23,2 község/év teljesítménnyel. A határidő 1965. szept. 31., tehát 
3 / 4 év alatt kell 129 községet rendezni. Beszámítva az eddig szerzett gyakorlat adta 
előnyt, kemény munkával és helytállással várható a határidőre való teljesítés ak
kor, ha váratlan akadály nem jön közbe. 

A fás legelők kérdésével szeretnék még foglalkozni. Somogy megye erdőterülete 
221 995 kh, legelője 92 239 kh, ennek kb. 80%-a, tehát 73 791 kh fás legelő. Mező
gazdászaink szerint ezek hamarosan rendezésre, felújításra, feljavításra kerülnek. 
Ezeknek a fás legelőknek jelentős részén a fák erősen túltartott, növedéket nem 
hozó, egészségileg leromlott (Cs, ksT, Gy, A ) , egyedekből állanak. Ez népgazdasági, 
szempontból állandóan csökkenő értékű holt tőke, amely végül hasznosítás nélkül 
elenyészik. 

A beteg fák az elsődleges rendeltetést is csak gátolják, mert sok növényi és á l 
lati károsító melegágyául szolgálnak. A hatalmas méretű koronák árnyalása és a 
hasonló nagyságú gyökérzet nedvesség-elszívó konkurrenciája miatt a fűállomány 
gyenge, ritkás, leromlott. Szükséges, hogy ezeknek a legelőknek a fás állományát: 
felújítsuk és ha már a lehetőség adott, ott másodlagosan növedéket (fát) termel
jünk. Ez egyben az elsődleges célt, a legelő feljavítását is szolgálja. Vannak lege
lőink, ahol a termőhely lehetővé teszi nNy-fás legelők kialakítását. 

A nNy természetes, szükséges eleme a tág hálózat. Ez kiválóan összeegyeztet
hető az elsődleges céllal, a legeltetéssel. Így az elsődleges rendeltetés mellett m é g 
jelentős fatömegeket nyerhetünk a népgazdaság számára. Különösen fel kell hasz
nálni a lehetőséget az országnak azon a részein, ahol azok minden nagyobb befek
tetés nélkül adottak. 



A VII. t. végrehajtása során eddig szerzett tapasztalatok alapján bízunk a tör
vény határidőre történő sikeres végrehajtásában és az utána jelentkező szakmai 
problémák megoldásában. 

0. K03MÜ : P E 3 V J i b T A T b I B b i n O J l H E H H H V I I . 3 A K O H A O J 1 E C E O T 1961 T O A A . 

HoBbiíí 3aK0H BeHrpHH o j iece npuHec cymecT3eHHbie H3M6HCHHH B oöJiacTM BCACHHH j iecoB. B 3TOM 
•3aK0He Ba>KHOH 3aaaqeH flBJifljiocb naAeneHHe necaMH o ceJibCK0X03HíícTBenHbix npon3BOACTBeHHbix K o o n e -
paTHBOB. JlecoycTpoHTeJibHbie napTHH 3a 2 roAa npoBeAyx yCTpofíCTBo TeppHTopwH B CBH3H C STOH 3aAaMeü 
A B T O P onnCbiBaeT CBOH onbiTbi, npHOÖpeTeHHbie npH yCTpoüCTBe TappMTopníí H nOAMepKHBaeT BawHOCTb 
oueHKH jieca B STOÜ paöOTe. 

Kozma, F.: E R F A H R U N G E N B E I M V O L L Z T J G D E S G E S E T Z E S N R . V I I , 1961. 

D a s n e u e F o r s t g e s e t z T J n g a r n s b r a c h t e w e s e n t l l c h e V e r a n d e r u n g e n i n d e r B e w i r t s c h a f t u n g 
d e r W a l d e r . E i n e w i c h t i g e A u f g a b e w a r d a b e i d i e V e r s o r g u n g d e r L P G — G r o s s b e t r i e b e m i t 
W a l d e r n . D i e d a m i t v e r b u n d e n e F l á c h e n r e g e l u n g w i r d d u r c h d i e F o r s t e i n r i c h t u n g s á m t e r in r u n d 
2 J a h r e n v o l l z o g e n . V e r f . u m r e i s s t d i e d a b e i g e s a m m e l t e n E r f a h r u n g e n u n d u n t e r s t r e i c h t d i e 
B e d e u t u n g d e r W a l d b e w e r t u n g b e i d i e s e r A r b e i t . 

Adatok a magyar erdészeti kísérletügy fejlődéséhez 
az első világháborúig 

A szervezett magyar erdészeti kísérletügy viszonylag későn alakult ki, ami az
zal magyarázható, hogy hosszú ideig nem volt ennek az ügynek megfelelő pártfo
gója, habár az erdész szakembereket a megszervezés gondolata már régóta foglal
koztatta. A szervezett magyar erdészeti kísérletügy létrehozásának első lépése az 
volt, hogy 1893-ban az akkori földművelésügyi miniszter (Bethlen András) Vadas 
Jenőt, az erdészeti felsőoktatás és az egész magyar erdészet kimagasló alakját, ki
küldte Ausztriába, Németországba és Svájcba, hogy az ottani kísérletügyet t a n u l 
mányozza. Természetesen ezt megelőzően az Erdészeti Akadémia nagynevű tanárai 
addig is folytattak már egyénileg k í s é r l e t e k e t . Ezt bizonyítja az „Erdőszeti Lapok" 
18G2-ben megjelent első száma is, amelyben már olyan cikkek jelentek meg, ame
lyek csak alapos kutatások és kísérletek eredményeként íródhattak. Külföldi t a n u l 
mányútjáról hazatérve, Vadas Jenő azon az állásponton volt, hogy a magyar erdé
szeti k í s é r l e t e k e t egy önálló intézménynek kell végeznie. Miután azonban erre akko
riban lehetőség n e m volt, külföldi tapasztalatai alapján olyan javaslatot terjesztett 
elő, hogy addig, amíg önálló intézményt az ország nem bír felállítani, addig a k í 
sérletügy megindítását az Erdészeti Akadémia és az egyes erdőőri szakiskolák mel
lett felállítandó erdészeti kísérleti állomásokon kell szorgalmazni. A földművelés
ügyi miniszternek tett jelentését és javaslatát Vadas Jenő tanulmány alakjában is 
megjelentette a következő c í m alatt: „Szervezzük a magyar erdészeti kísérletügyet". 
A tanulmány az „Erdészeti Lapok" 1893. évfolyamában jelent meg, később pedig 
mint különlenyomat ikerü'ltt a magyar szakemberek kezébe. Vadas Jenő ebben a ta
nulmányában szó szerint a következőket írta: „ . . . eddig a kísérletüggyel kapcsola
tos törekvéseink elszigetelten s támogatás nélkül' állottak, de most már, mikor a 
kísérletügy nyomában az erdőgazdaság terén mindenütt új élet kél, mely új irányt 
és eszméket hoz felszínre, mi sem maradhatunk vissza s nekünk is a kísérletügy 
kibontott lobogója alá kell sorakoznunk. Meg kell ezt tenni főképpen azért, mert az 
erdészeti kísérletügy erdőgazdaságunk gyarapodásának s erősödésének eszköze, szer
vezése tehát a mi jól felfogott érdekünk". Vadas javaslatát a Földművelésügyi Mi
nisztérium elküldte a S e l m e c b á n y á i Akadémiához, hogy arról mondjon véleményt. 
A z Akadémia tanácsa ebben az ügyben 1893. július 28-án Fekete Lajos professzor 
ellenjavaslatát fogadta el, amely azt tartalmazta, hogy létesítsenek teljesen önálló 
Kísérleti Intézetet Budapesten. 1896-ban az Erdészeti Akadémia javaslatára 1000 
Ft-os ösztöndíjjal Tuzson Jánost — akkoriban tanársegéd volt az Akadémián — ki
küldték Münchenbe, hogy ott az erdészeti növénytan hallgatása mellett az erdészeti 
kísérletügyet is tanulmányozza. Külön megbízást is kapott, hogy a zürichi és a ma-
riabrunni kísérleti intézeteket is tanulmányozza. 
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